
MI VAN A F I Ó K B A N ? 
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— Születtél 1928. dec. 27-én, Szege-
den, egyszerű munkások fiaként, laka-
tosságot tanultál, polgárit jártál, de a 
politika, a mozgalom hamar elszólított 
a munkapad és az íróasztal mellől. Ho-
gyan kerültél mégis kapcsolatba iroda-
lommal és művészettel? 

— Eredetileg gépészmérnök szerettem 
volna lenni, hisz egyik nagybátyám már 
eddig vitte a családban, egy másik vi-
szont ügyes felsővárosi címfestő és má-
zoló volt, akit még gyerekként sokszor 
megcsodáltam templomi falképek és bú-
csúzászlók festése közben. A szerkezeti 
ra jz iskolája és ez az élmény vezettek 
el festői próbálkozásokhoz. Rembrandt, 
Goya és Munkácsy képeit másoltam, s 
katonatiszt koromban sem dobtam el 
az ecsetet. Meghívtak a Festőművész 
Stúdióba, s egyszer, freskópróbálko-
zás közben egy tábornok szólított le a 
létráról, mondván: menjek főiskolára. 
Erre azonban több okból nem került 
sor. 

— Hogy végül mégis az irodalomra 
esett a választás, volt-e ebben szerepe a 
mozgalomnak? 

— Ez tagadhatatlan. Már 1944 végé-
től dolgoztam a szeged-fodortelepi 
MADISZ-ban, s komolyabb könyvek itt 
kerültek először a kezembe. A pártnak 
1947-ben lettem tagja. Első versem, a 
„Kommunisták", 1952-ben jelent meg 
nyomtatásban, katonai lapban (1954 vé-
géig ugyanis katonatiszt voltam). A po-
litikai tisztként eltöltött évek így nem-
csak emberformáló, nemegyszer tragikus 
élményeket jelentettek számomra, ha-
nem művészi próbálkozásokat is. Tóth 
Gyulától és Fodor Andrástól kaptam biz-

tatást, amikor pedig 1954 végén vissza-
tértem Szegedre, s 1955-ben a Tiszatáj 
is hozta első versemet, Dér Endre, Nagy 
Sándor, Szabolcsi Gábor s főként Király 
István tanácsai segítettek. 1956 előtt a 
Népfront, a DISZ, az MSZT vezető mun-
katársa, majd egy kultúrotthon igaz-
gatója voltam, az így szerzett élmények, 
de különösen az ellenforradalom esemé-
nyei, majd ezt követően a pártszerve-
zési harcok és az ifjúsági szervezet talp-
raállításának küzdelmei már elemi erő-
vel dobták ki belőlem a verseket, úgy 
hogy 1959-ben Szegeden megjelenhetett 
első kötetem, az Oszlik a köd. 

— Mi az oka, hogy e kilenc éve pub-
likált kötet óta nem jelentkeztél újab-
bal? 1956 után országos lapok is szíve-
sen közölték verseidet, idegen nyelve-
ken is megjelent belőlük, s Gergely 
Sándor egy 1957. szept. 8-i cikkében 
nemcsak az akkor még ismeretlen Győ-
rére, Ténagyra, Mezeire, de rád is vá-
rakozással tekintett. 

— Lehetőségeim valóban szélesre tá-
rultak. Két évig a városi tanács nép-
művelési csoportját vezettem (már 
1957-től, az újraindulástól társszerkesz-
tője voltam a Tiszatáj-nak), majd 1961 
tavaszán főszerkesztői megbízatást 
kaptam. A kötet mégis késett — több 
okból. Az első könyv kritikai vissz-
hangja és a szerkesztés felelőssége egy-
aránt magasabb mércét állított elém, 
a megnövekedett helyi közlésigények, 
elvárások, a Tűztáncból való kirekedés 
kétségtelen egyfajta meghasonlást, visz-
szahúzódást idéztek elő, s a Tiszatáj 
Kiskönyvtár körüli huzavonák hasonló-
képpen hátráltatták a folytatást. A lap 
szintjének, szerkesztői és szerzői gárdá-
jának stabilizálása is rengeteg energiát 
emésztett fel. Így történt, hogy noha 
ú j kötetem anyaga már a 60-as évek 
elején készen állott, megjelenésére még-
is csak ebben az évben kerül sor, s a 
késés okán két fejlődési fázist is repre-
zentál: egy nyersebb, direkt közéletisé-
get, s egy olyasféle tisztultabb, össze-
tettebb közéleti igényt, mint amit a Ti-
szatáj-versantológia versei képviselnek. 

— S mi van a fiókban a második kö-
tet anyagán kívül? 

— Természetesen egy harmadik kö-
tet terve, s egy rég készülő epikus élet-
rajzi ciklus befejezése, aminek élményei 
alighanem prózában is kicsapódhatnak 
egyszer. És a szerkesztés mindennapi 
gondjai: a lap színvonalának, tipográ-
fiai előállításának — a kettő feltételezi 
egymást! — állandó emelése; harmónia-
teremtés szerkesztői és költői elkötele-
zettségeim kettős éltető közege között. 

( - ) 

6* 771 


